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مزایده ۸۴ میلیارد تومانی چای دبش
با دستور قضایی در بندرعباس

رئیس کل دادگســتری هرمزگان از برگزاری مزایده ۸۴ میلیارد تومانی چای 
دبش به دستور مقام قضایی خبر داد.

به گزارش ایلنا، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری هرمزگان اعلام کرد: بر 
اســاس دستورات قضایی صادره از مراجع قضایی تهران بزرگ، حراج حضوری 
شــماره ۰۳۱۳۰۰۴ اداره کل اموال تملیکی استان هرمزگان شامل ۸۹ ردیف 
چــای در گرید های مختلف به ارزش پایه ۸۴۵ میلیارد و ۳۷۹ میلیون و ۹۶۰ 

هزار ریال در روز دوازدهم آبان ماه ۱۴۰۳ برگزار می شود.
وی ادامه داد: محموله چای موضوع این حراج مربوط به پرونده موسوم به چای 
دبش است و مزایده آن پس از طی مراحل قانونی به منظور تعیین تکلیف این 

محموله قبل از گذشتن تاریخ مصرف و تضییع آن برگزار می شود. 
 رئیس کل دادگســتری هرمزگان با بیان اینکه پرونده موســوم به چای دبش 
در مراجع ذی صلاح قضایی در حال رســیدگی می باشد، تصریح کرد: مزایده 
چای های مربوط به این پرونده تحت نظارت دســتگاه قضایی انجام می شود و 

تمامی مراحل آن طبق قانون و بر اساس نظر کارشناس خواهد بود. 
مجتبی قهرمانی تصریح کرد: بیش از ۵۰۰ کانتینر چای دبش موجود در بنادر 
و گمرکات استان هرمزگان متروکه شده اند و باید توسط سازمان جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی تعیین تکلیف شوند.
وی افــزود: همچنین بیش از ۶۰۰ کانتینــر فویل آلومینیوم و کاغذ متعلق به 
شرکت دبش نیز متروکه اعلام شده اند که در نوبت تعیین تکلیف قرار دارند و 

در مزایده روز هشتم آبان در معرض فروش قرار خواهند گرفت.
رئیس کل دادگستری هرمزگان در بخش دیگری از سخنان خود بیان داشت: 
از ۱۴۰ کانتینر چای موجود در انبار های اموال تملیکی اســتان هرمزگان، ۵۰ 
کانتینر تاکنون به فروش رسیده است و حدود ۹۰ کانتینر چای نیز در مزایده 

جدید به فروش خواهد رسید.
وی افزود: همچنین پیش از این، ۹۱۶ کانتینر قیر و مشتقات نفتی در مزایده 
شماره ۲۸۲ اموال تملیکی استان هرمزگان به مبلغی بالغ بر ۲۵۰ میلیارد تومان 

به فروش رسیده است.
گفتنی است: علاقه مندان به شرکت در مزایده شماره ۰۳۱۳۰۰۴ اموال تملیکی 
استان هرمزگان می توانند با مراجعه به دفاتر پیشخوان دولت و دفترخانه های 
اسناد رسمی، پس از دریافت امضای الکترونیک نسبت به ارائه پیشنهاد قیمت 
از طریق سامانه های اینترنتی به آدرس های الکترونیکی www.tamliki.ir و 
www.setadiran.ir اقدام کنند. دریافت جزئیات این مزایده برای متقاضیان 
از طریق مشاهده متن فراخوان امکان پذیر است و عموم مردم می توانند تا نهم 
آبان ماه ۱۴۰۳ از ســاعت ۱۰ الی ۱۸ با مراجعه بــه اداره کل اموال تملیکی 

هرمزگان از محموله چای موضوع این مزایده بازدید کنند.

عدلیه

پاسخ یک حقوقدان به ادعای رسایی 
درباره تابعیت فرزندان ظریف

رضــا نصری، حقوقدان بیــن الملل به اظهارات حمید رســایی درباره تابعیت 
فرزندان ظریف واکنش نشان داد.

بر اســاس آنچه جماران نوشــته اســت، رضا نصری، حقوقدان بین الملل در 
خصوص اظهارات حمید رســایی نماینده مجلس در رابطه با دوتابعیتی بودن 
فرزنــدان محمدجواد ظریف و تلاش برای برکنــاری وی از معاونت راهبردی 
رئیس جمهور نوشت:» ادعای آقای رسایی مبنی بر اینکه  در آمریکا »چیزی به 
اسم تابعیت قهری نداریم« و »تابعیت  قهری من درآوردی است« و اگر والدین 
درخواست کنند به فرزندی که در آمریکا به دنیا آمده تابعیت می دهند، کاملا 
خلاف واقع اســت. در آمریکا، مطابق اصل تابعیت سرزمینی )Jus soli( - که 
در متمم چهاردهم قانون اساسی این کشور آمده - هر انسان به صرف تولد در 
خاک آمریکا به صورت خودکار تابعیت آمریکایی کسب می کند. این موضوع را 
دیوان عالی آمریکا در سال ۱۸۹۸ تایید کرده و از آن به بعد هم هیچ تردیدی 
بر آن وارد نشــده است. اینکه تابعیت متولدین آمریکا »سرزمینی« و »قهری« 
 Hamdi Vs اســت - و نیاز به درخواست از ســوی والدین ندارد - در قضیه

Rumsfled در سال ۲۰۰۴ به بارزترین شکل نشان داده شد.
یاســر عصام حمدی در ســال ۱۹۸۰ در ایالت لوئیزیانــای آمریکا از والدینی 
سعودی که به طور موقت در ایالات متحده زندگی می کردند، متولد شد. مدت 
کوتاهی پس از تولد، پدر و مادرش به عربستان سعودی بازگشتند و او در آنجا 
بزرگ شــد. حمدی در نوجوانی با القاعده ارتباط گرفت و در سال ۲۰۰۱، در 
جریان حمله آمریکا به افغانستان، توسط نیروهای ائتلاف شمال دستگیر شد و 
به ارتش آمریکا تحویل داده شد.  با وجود اینکه حمدی هرگز در آمریکا سکونت 
نداشت، هرگز والدینش برای او درخواست تابعیت نکرده بودند و با وجود اینکه 
همراه بــا القاعده و طالبان  علیه آمریکا جنگیده بود، در روند دادرســی  - بر 
اســاس متمم ۱۴ قانون اساســی آمریکا - تبعه ایالات متحده تشخیص داده 
شد؛ و همین موضوع مباحث حقوقی فراوانی پیرامون موضوع تابعیت قهری در 

آمریکا به جریان انداخت.
 اگر آقای رســایی حداقل این مباحث را دنبال کرده بود، هرگز مدعی نمی شد 

بحث تابعیت قهری در آمریکا یک بحث »من درآوردی« است!«

ویژه

طعنه سنگین محمود صادقی به تندروها
محمود صادقی، نماینده پیشــین مجلس و دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین 
دانشــگاه ها در واکنش به حمله تندروها بــه دولت در مورد انتصاب ظریف در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »اگر دولت می خواست  شهید دکتر علی حیدری 
را  به عنوان وزیر یا معاون یا مشاور رئیس جمهور یا حتی استاندار، فرماندار یا 
مدیر یک شرکت دولتی منصوب کند طبق قانون انتصاب اشخاص در مشاغل 

حساس به علت تابعیت خارجی فرزندانش ممنوع بود.«
گفتنی اســت دکتر علی حیدری، پزشک ایرانی مستقر در لبنان در اولین روز 
آبان ماه جاری در شهر عرب  صالیم استان نبطیه لبنان در حمله پهپادی رژیم 
صهیونیستی به یک آمبولانس، به شهادت رسید. همسر شهید حیدری لبنانی 

است و فرزندان او تابعیت لبنانی هم دارند.

محمد مهاجری به وزیر کشور:
حواس تان هست چه می کنید؟

محمد مهاجری، فعال رسانه ای اصواگرا، در کانال تلگرامی خود نوشت: »آقای 
وزیرکشور، حواس تان هست چه می کنید؟

جناب آقای اسکندر مومنی. با سلام
دیروز طی حکمی آقای دکتر محمد زارعی ) با حذف پیشوند سردار( را به قائم 
مقامی دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر)یعنی خودتان( منصوب کرده اید. لابد 
با این حکم خواسته اید به مخاطبان بگویید همچنان سمت دبیرکلی مبارزه با 

مواد مخدر را حفظ کرده و حاضر به واگذاری آن نیستید!
با اینکه می دانید، اما یادآوری می کنم در نشست بررسی آسیب های اجتماعی 
در اواخر ســال ۹۶  در محضر رهبرمعظم انقلاب ایشــان تاکید کردند ریاست 
ســتادمبارزه با موادمخدر ، یک شغل تمام وقت اســت و به همین دلیل هم 

جنابعالی بصورت تمام وقت به این سمت گماشته شدید.
با تشکیل دولت چهاردهم و انتصاب شما به عنوان وزیر کشور، انتظار می رفت 
جنابعالــی که دیگر فرصت ندارید بــه صورت تمام وقت در ســتاد مبارزه با 
موادمخدر باشــید، فرد دیگری جایگزین شود. اتفاقا اخیرا چنین موضوعی در 
دســتور کار قرار گرفت و فردی شایسته برای این سمت در نظر گرفته شد که 
ظاهرا مورد تایید رئیس جمهور محترم نیز قرار گرفت. اطلاعات واصله حکایت 
از آن دارد که چنین تصمیمی مورد اســتقبال اعضای بدنه ستاد قرار گرفته و  
آن را گشودن راه تازه برای اقدامات موثر و نجات ستاد از رخوت کنونی ارزیابی 
کرده اند.از بردن نام  او ) که بســیاری از آگاهان، وی را حتی اصلح از جنابعالی 
برای تصدی وزارت کشــور می دانســتند ( پرهیز دارم اما سوالم این است که 
صریح و شفاف بگویید چه کسی یا کسانی در برابر انتصاب او ایستادند؟ و دلیل 

این مخالفت جه بود؟ احیانا خود شما هم از مخالفان بودید؟
انتظار می رفت پیرو بیان فوق الاشــاره رهبرمعظم انقــلاب ،  بعد از انتصاب به 
وزارت کشور حتی یک روز در ستاد مبارزه با موادمخدر نمانید. این که نه تنها 
کنار نروید بلکه با انتصاب قائم مقام، به ریاســت خود تاکید کنید، دهن کجی 

به نظام نیست؟
حواس تان هست چه می کنید؟

ایام ریاست بر ستادمواد مخدر، مستدام!«

سوشیال

قالیباف:
مجلس رسیدگی به طرح »اصلاح 

قانون معادن« را تسریع خواهد کرد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس رسیدگی به 

طرح »اصلاح قانون معادن« را تسریع خواهد کرد.
به گزارش ایلنا، محمد باقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اســلامی در ایکس نوشت: گزارش تحقیقی مشترک سه 
کمیســیون تخصصی مجلس در خصوص حادثه طبس 
پیش از این در صحن مجلس قرائت شــده و جهت اخذ 
تصمیمات به ویژه برای رســیدگی به قصور و تقصیرهای 
صورت گرفته در اختیار مســئولان اجرایی و قضائی قرار 
گرفته است. مجلس نیز رسیدگی به طرح »اصلاح قانون 

معادن« را تسریع خواهد کرد.
۱ - هرگز نمی توانیم فقــدان جانباختگان مظلوم حادثهٔ 
اندوهناک معدن طبس را برای خانواده های محترمشــان 
جبران کنیم، اما تمام تلاش ما این است که خانواده های 
داغ دار، جز مصیبت عزیزانشــان، دغدغه ای دیگر نداشته 

باشند.
۲ - در طبــس و در ملاقــات بــا خانواده هــای محترم 
جانباختگان، گزارشــی از اقدامات انجام شده برای کاهش 
آلام خانواده هــا بویــژه بســتهٔ اقدامات دولت و کشــف 

موشکافانهٔ علل حادثه به آن عزیزان ارائه کردم.
۳- با اقدامــات دولت محترم و رســیدگی دقیق به این 

حادثه، امیدواریم چنین اتفاقات تلخی تکرار نشود.
۴- متــن کامل گزارش مشــترک کمیســیون صنایع و 
معادن، کمیسیون اجتماعی و کمیسیون اصل نودم )۹۰( 

قانون اساسی نیز منتشر شده است.

خضریان خبر داد
سرنوشت اجرای قانون مشاغل حساس 

در کمیسیون امنیت ملی
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: 
جمعی از نمایندگان درخواســت ماده ۲۳۴ برای اجرای 
قانون مشاغل حساس را داشتند، از همین جهت جلسه ای 

با معاونت حقوقی رئیس جمهور برگزار شد.
علــی خضریان در گفت وگو با ایلنــا، گفت: موضوعی که 
درخصوص مشــاغل حساس به کمیســیون امنیت ملی 
آمــد در مورد مــاده ۲ قانون نحوه انتصاب اشــخاص در 
مشــاغل حساس است که می گوید انتصاب اشخاص ذیل 
در مشــاغل و پست های حساس ممنوع است منظور چه 
کســانی؟ افرادی که خودشان یا فرزندان یا همسر ایشان 

تابعیت مضاعف دارند.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ادامه 
داد: جمعی از نمایندگان درخواســت مــاده ۲۳۴ برای 
این مسئله داشــتند، از همین جهت جلسه ای با معاونت 
حقوقی رئیس جمهور برگزار شــد که خلاف قانون است 
یا خیر؟ من آنجا به آقای انصاری گفتم آیا من برداشــت 
خــلاف حقوقی انجام می دهم که ایــن کار خلاف قانون 
اســت، لطفا کمک کنید. من از فرمایــش آقای انصاری 
برداشــتی که کردم که این بود که ایشان قبول دارند در 
حال حاضر کار خلاف قانون صورت گرفته است، به ایشان 
گفتم شــما آنقدر منصف هســتید که در جلسه خودتان 

اذعان دارید.
نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آقای 
انصاری هم نظرشــان این بود این مسئله یک نفر نیست 
که با چنین شــرایطی در مشــاغل حساس حضور دارند، 
تعدادی از افرادی که مسئولیت دارند مشمول می شوند و 
ما هم در کمیسیون نظرمان این بود که باید مشمول همه 

شود نباید برای یک نفر اعمال شود. 
وی یادآور شــد: این که می گویند در ادوار گذشــته چرا 
این مسئله پیگیری نشده اســت، من در دوره  قبل عضو 
کمیســیون اصل ۹۰ بودم، آیا باید بگویم اعضایی که در 
کمیسیون امنیت بودند باید این کار را می کردند؟ کسی 
باید درخواست ماده ۲۳۴ ثبت می کرده که نکرده است؟ 

درباره همه این ها باید صحبت کنیم.
خضریان خاطرنشــان کرد: اما آیــا می توانیم بگوییم در 
یازده دوره گذشــته اتفاقاتی افتاده و جایی مسیر درستی 
نرفته ایم بنابراین نباید هیچ وقت مســیر درســتی را در 

پیش بگیریم؟ 
حتمــا این خلاف عقلانیت اســت. من امروز نســبت به 

عملکردی که دارم باید پاسخگو باشم. 
وی تاکید کرد: در کمیســیون امنیت بــه دنبال این که 
بخواهیم رفتار سیاســی و مصداقی انجام دهیم نیستیم، 
اما وقتی یک درخواستی آمده است من نمی توانم بگویم 
چون در گذشــته درباره فردی چنین درخواستی نیامده 
این درخواســت را رسیدگی نمی کنم، زیرا قسم به قانون 

خورده ام و نمی توانم خلاف شرع و قانون رفتار کنم.
وی دربــاره این کــه بیان می شــود برخی از افــراد در 
ماموریت هــای خارج از کشــور بوده اند، فرزندشــان به 
دنیا آمده و طبیعتا تابیعــت آنجا را دارند، تکلیف چنین 
افرادی چیست، عنوان کرد: می توانند سلب تابیعت کنند. 
دوستانی داشتیم که در خارج از کشور تحصیل می کردند 
فرزند شان به دنیا آمد نرفتند برایش شناسنامه آن کشور 
را بگیرند، به سفارت ایران رجوع کردند و شناسنامه ایرانی 

گرفتند.
وی در پاســخ به اینکه گفته شــد برخــی از نمایندگان 
مجلس گرین کارت دارند، آیا نباید با این افراد هم مانند 
قانون مشاغل حســاس رفتار شود، گفت: حتما آن ها هم 
نمی تواند نماینده باشــند، نمایندگــی مجلس هم جزو 
مشاغل حساس است. کسی اگر تابعیت و یا گرین کارت 
آمریکا را داشته باشد، نمی تواند نماینده باشد این خیلی 

واضح است. 
ایــن عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اسلامی درباره این که در حال حاضر گفته 
می شود یکی از نمایندگان فعلی دارای گرین کارت است، 
اظهار داشت: بارها ایشان این موضوع را شفاف کرده است؛ 
امام جمعه یک شهری بوده و توسط ایران هم رفته و برای 
رفت و آمدش در یک بازه زمانی گرین کارت داشته است 

و وقتی دیگر  نمی رود گرین کارت باطل شده است.
وی با بیان این که گرین تابعیت نیست، گرین کارت  برای 
رفت و آمد اســت در یک بازه زمانی هم باطل می شــود، 
عنوان کرد: هنگامی که فردی دارای گرین کارت اســت 
اما دیگر رجوع نمی کند گرین کارتش باطل اســت. آقای 
آقاتهرانی کی به آمریکا رفته است؟ ایشان گفته کسی که 
در آمریکا زندگی می کند، بعد از ۵ ســال می تواند گرین 

کارت آن دولت را دریافت کند.
وزارت  امور خارجه  آن دوره نیز برای سهولت رفت  و آمد، 
گرین کارت را صادر کرد اما این به معنای تابعیت و قسم 

خوردن زیر پرچم آمریکا نیست.
او گفته پس از پایان مدت گرین کارت و پس از آنکه دیگر 
نیازی به رفت  و آمد به آمریکا نداشتم، دیگر اقدامی برای 
اخذ مجدد گرین کارت انجام ندادم. ایشــان امام جمعه 
بوده که به آمریکا رفتــه و در مقطع دکتری هم در آنجا 

تحصیل کرده است.
نه فقط ایشــان آقای سقای بی ریا هم همین طور بوده اند. 

دوره شان که تمام شده که دیگر نرفته اند.

مجلس

برای  نه  بــرای صلح  زندگی می کنیم 
لاریجانی«  »علی  را  این جمله  جنگ« 
با  فیلسوف  سیاستمدارِ  یک  می گوید، 
عالی  دبیری شورای  که هم  کارنامه ای 
امنیت و ریاست مجلس در آن برجسته 
است هم مشاورت رهبری و عضویت در 

مجمع تشخیص مصلحت نظام.
او در بخشــی از این گفتگو که به تحولات 
منطقــه و بــالا گرفتن تنش بیــن ایران و 
اسرائیل اختصاص داشت گریزی به روزهایی 
زد که از جایگاه دبیری شورای عالی امنیت 
ملی جنــگ ۳۳ روزه و البته ۲۲ روزه را در 
کنار ســردار ســلیمانی و دیگر فرماندهان 
بلندپایه نظامی و البته ظریف،درک و تجربه 

کرده بود.
لاریجانی با تکیه بر همین تجربیاتش معتقد 
است که »جمهوری اســلامی علاقمند به 
درگیری نیست« اما از منافع خود هم دفاع 
خواهد کرد. مشاور رهبری تاکید دارد باید 
هم در میدان آمادگی داشــته باشیم هم از 

ظرفیت های دیپلماسی بهره بگیریم.
علی لاریجانی در این گفتگو صراحتا مساله 
نفوذ در ایران را جدی دانســت و وقتی به 
ماجرای انفجار پیجرها رسیدیم، آن را ناشی 
از یک نقشــه فکر شــده حدودا ۱۵ ساله 

دانست نه صرفا مساله نفوذ.
بخش های از گفتگــوی خبرآنلاین با علی 
لاریجانی درباره تحولات منطقه را در ادامه 

می خوانید: 
رهبر انقلاب در چنــد هفته اخیر دو 
تعلل  »نه  کردند،  مطرح  کلیدی  جمله 
کنیم نه شــتاب زده عمل کنیم«،» نه 
کوچک انــگاری کنیم نه بزرگنمایی«. 
این دو جمله رهبری را چطور تفســیر 

و تحلیل می کنید؟
همه باید قبول کنند که ما زندگی می کنیم 
بــرای صلــح نه بــرای جنــگ. جنگ هم 
پدیده ای است که یک زمانی ضرورت دارد. 
اما همه تــلاش می کنند که جنگ ها کمتر 
باشــد اما این به این معنا نیست که ما پای 

اعتقاداتمان نیستیم.
اینکه شما خارج از سرزمین خود از امنیت 
ملی دفاع می کنید، ضعف شــما نیســت. 
قدرت شماست. خب تبعاتی هم دارد. شما 
هم باید قبول کنید که باید هزینه بدهید و 

در عوض نفعش را هم می برید.
من تصورم این اســت کــه آن مطلبی که 
رهبری فرمودند که حادثه اخیر را نه خیلی 

رقیقش کنید و نه خیلی غلیظ که دیگران 
تبلیــغ می کنند، واقعیتش همین ســخن 
رهبری اســت. حالا مســئولان نظامی هم 
به موقع توضیحــات خود را می دهند. حال 
باید با مجموعه شرایط این مسیر را چگونه 

پیمود؟
مــن تصــورم این اســت که هــم باید در 
میدان آمادگی کافی داشــته باشند هم از 
ظرفیت دیپلماســی درست استفاده کنیم. 
این دیپلماســی که باید ایــن کار را بکند 
نمی تواند یک دیپلماسی نمایشی باشد بلکه 
باید دیپلماسی استراتژیک باشد. جمهوری 
اســلامی علاقمند به درگیری نیست. ولی 

آماده دفاع از خود است. 
تعداد زیــادی از فرماندهان کلیدی و 
چهره های مهم حمــاس و حزب الله و 
قدس،  سپاه  کلیدی  مستشاران  حتی 
مورد هدف قرار گرفتند. به نظر شــما 
حذف این افراد با ثلمه ای به ســاختار 

موجود وارد می کند؟
حتما اثر وضعی دارد اما باید بین دو سطح 
تفاوت قائل شــد. در کوتاه مدت خســارت 
اســت. تردیدی نیست. و در مورد بعضی از 
افراد در درازمدت هم خسارت است. زمانی 
که آقای بهشتی را ترور کردند، خسارت بود 
در کوتاه مدت، ولی به نظر من در دراز مدت 
هم حذف ایشان خسارت بار بود. این افراد  
حذف شدنشان در کوتاه مدت خسارت بار 
بوده، بعضی ها در دراز مدت هم خسارت بار 

است.
مثل حاج قاســم مثل خــود آقای نصرالله. 
شهادت این افراد خســارت درازمدتی هم 
دارد یعنی به ســادگی نمی شود جایشان را 
پر کرد. اما آن چه که مهم اســت این است 
که بین خســارت کوتاه مدت و دراز مدت 

تفاوت وجود دارد.
 اشــتباهی که اســرائیل می کند این است 
که گمان می کند با حذف چند نفر مشکل 
حل می شود. اینهایی که الان در غزه مبارزه 
می کنند، همه شــان سنوار و هنیه نیستند، 
جوانانی هستند که جهاد را ادامه می دهند. 
نکته ای وجود دارد که غربی ها و اســرائیل 

غالبا به آن توجه ندارند.
افرادی را با پیجرها زده اند، تعدادشــان هم 
کم نبود اما افراد جدیدی جایگزین شده اند. 
درست است که تجربه قبلی ها را ندارند اما 

شجاع تر و جسورتر هستند.
تعلل ایران در پاسخگویی به ترور هنیه 

در خاکش، بخاطــر موضوع آتش بس 
بود که مقامات رسمی هم آن را تایید 
کردند، اما آتــش بس صورت نگرفت. 
بعــد از اتفاقاتی که در هفته های اخیر 
رخ داد ممکن اســت که آتش بس از 

لیست ایران خارج شده باشد؟
آتش بــس حتما چیزی اســت که ما فکر 
می کنیم و مفید اســت. وزیر خارجه ما هم 
که به کشــورهای مختلف ســفر کرده اند، 
همین تلاش را داشته اند. تا ماجرا گسترش 
پیدا نکند. اما باید آمادگی از هر جهت باید 
داشــت. اما اولویت این است که از راههای 

ساده تر موضوع حل شود.
در ماجراهای اخیــر، بحث نفوذ را در 
ایــران و البته لبنان و در کل در محور 

مقاومت را چقدر جدی می دانید؟
کلا مســاله نفوذ در ایران در سال های اخیر 
جدی اســت. بــه نظر من از ســالها پیش 
یک غفلت هایــی به وجود آمــده و گرچه 
بخش های امنیتی کشور هم به اینها ضربه 
زده اند اما نتوانستند مانع همه اینها شوند. 
بهرحال نکته مهمی است که الان هم دنبال 

می کنند و تمهیداتی هم می اندیشند.
امنیتی  و  یعنی در ســاختار سیاسی 

کشور نفوذ داریم؟ یا نظامی؟
نمی توانــم بگویم که در کــدام بخش ولی 
می دانم که به هر حــال یک حوادثی مثل 
ترورها رخ داد، چه برای دانشمندان هسته 
و چه برای غیره، که نشــان مــی داد اینها 
نفوذی کرده اند. کشفش خیلی مهم است. 
چه تعدادش و چه از نظر کیفیت مهم است. 
بنابراین باید روی این مساله حساس بود و 
سرنخ هایش را به دســت آورد که الان این 

حساسیت به وجود آمده است.
در خــود لبنان و اتفاقاتــی که برای 
سیدحســن نصرالله و بقیه فرماندهان 
افتاد همین مســاله نفوذ از نگاه شما 

وجود داشت؟
نمی دانم آیا واقعا براســاس نفــوذ بوده یا 
رفتاری که داشته اند. مثلا در قضیه پیجرها 
نمی توانیــم بگوییم نفوذ بوده اســت. ولی 
تمهید دراز مدتی داشــته اند. یکی از نکاتی 
که ایــن روزهــا می گویند این اســت که 
ایــران چون در این ماجرای اخیر از حماس 
حمایت کرد، همین باعث شــد که اینها به 
سوی ایران آمده اند اما واقعیت موضوع این 

نیست.
در مورد پیجرها، حدود ۱۵ ســال بر روی 

آن کار کرده اند. برای حالا نیســت. یعنی 
طرحی را اندیشیده بودند که باید این پیجر 
درســت کنند، در ۴ تا کشور شرکت بزند، 
چگونه بازاریابی کنند و به دست حزب الله 
بدهند و ســپس در یک لحظه ۳ هزار نفر 
را دچار مشکل کنند. روی این موضوع کار 
شده بود. پس شــما یک حریفی دارید که 
سال ها فکر می کند، و در یک لحظه به شما 
لطمه می زند. مربوط به یک سال اخیر هم 

نیست.
آقای لاریجانی! شــما در یک دوره ای 
دبیر شورای عالی امنیت ملی بوده اید. 
در آن دوره بحران های زیادی را تجربه 
کرده اید. جنگ ۳۳ روزه هم در همان 
دوره شــما رخ داد، چه شباهت هایی 
بین آغاز این تنش و اداره آن و پایان و 

آتش آن جنگ با این جنگ می بینید؟
از نظر شدت عملیات نظامی در لبنان، شبیه 
به قبل است. در آن روزها هم خیلی شدید 
بود. بخصوص در یکی دو هفته اول، خیلی 
شدید بود. ولی از نظر اینکه صحنه درگیری 
چگونه دنبال می شود در ظرف زمانی فعلی 
یک تفاوت هایــی دارد. یک جنگ ۲۲ روزه 
در غزه داشــته ایم و یک جنگ یک ســاله 
الان داریم. پس حریف به این نتیجه رسیده 
که زمان برایش خیلی مهم نیســت. برایش 
مهم هم نیســت آبرویش در دنیا برود. الان 
همه دنیا علیه اســرائیل حرف می زنند اما 
برایش مشکلی نیســت. می گوید من ادامه 
می دهم. این ادامه دادن به نفعش نیســت. 

ولی باید بفهمیم که می خواهد چکار کند.
اینهــا این دفعــه با یــک تمهیداتی، نقطه 
ضعف های قبلی شــان را پوشــش دادند و 
آمدند گفتند که ما یک ضربه کلان می زنیم 
بعد حزب الله ناتوان می شود. این ایده شان 
الان عقیم مانده است. آن ضربه ای که زدند 
خیلی امیدوار بودند که ظرف یکی دو هفته 
جنگ تمام شود ولی دیدند که نه، حزب الله 
جانشین پیدا کرد و دارند عملیات می کنند. 
الان این نظریه شــان برای خودشــان پر 
هزینه شــده اســت. تجهیزاتی که به کار 
می برند همه آمریکایی اســت. خودشان که 
هواپیمای اف ۳۵ ندارند موشک هایشــان را 
هم تامین می کنند. بنابراین حرف می زنند 
اما اینکه چگونــه می خواهند ماجرا را ختم 
کنند، قدرتهای بــزرگ هرکدام نظریه ای 

دارند. باید ببینیم چطور پیش می رود.
در جنــگ ۳۳ روزه که شــما هم از 
اید،  نزدیک در جریان آن قرار داشته 
برای رسیدن به اتش بس چه اقداماتی 
اگر سردار  می کنید  فکر  و  انجام شد؟ 
اتفاق  اکتبر  بودند ۷  زنده  ســلیمانی 

می افتاد یا نه؟
نقش ســردار ســلیمانی خیلی زیــاد بود. 
ایشان انســان باهوشــی بود و وقتی بحث 
دیپلماتیکــی برای حل مســاله بود، خیلی 
زود نقطه کانونی آن را می فهمید و همراهی 
می کرد. خــود آقای نصرالله هم این ویژگی 
را داشــت.نکته اصلــی کیفیــت فکر آقای 
ســلیمانی بود که می فهمیــد کجا از حوزه 
دیپلماتیــک باید بهره بــرد و چه وقت در 

حوزه میدان عمل کند. 
اگر ســردار ســلیمانی در قید حیات 

بودند، ۷ اکتبر به وجود می آمد یا نه؟
سردار قاانی هم خیلی شبیه سردار سلیمانی 
اســت. از نظر ســلامت روحیــه و وزانت. 
جانشــین ایشان هم بود خیلی با هم همراه 
بودنــد. در مورد ۷ اکتبر با ایران مشــورتی 
نشــد. خودشــان انجام دادند. نکته ای که 
رهبری هم فرمودند عین واقع بود. با ایران 
در میان گذاشته نشده بود. وقتی که انجام 

شد ایران متوجه شد.

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم گفت: اولین بار نیست که بر 
یا  مجمع محققین هجمه وارد می شود 
در مقابلش هیاهو صورت می گیرد. این 
دفعه در پی پیام تســلیتی بود که این 
مجمع به مناسبت شهادت یحیی سنوار 
نوشت و در آخرش یک جمله ای اضافه 
کرد که خیلی چیز مهمی هم نبود؛ اما 
اینها علیه مجمع هیاهو به راه انداختند.
مشــروح گفــت و گــوی  جمــاران بــا 
حجت الاسلام و المسلمین محمدتقی فاضل 

میبدی در پی می آید:
هوشــمندی نظام و دولــت فعلی در 
پیشبرد میدان و دیپلماسی در اتفاقات 

اخیر را چگونه می بینید؟
 من فکر می کنم که آقــای عراقچی خوب 
عمــل می کند. ســفرهای زیــادی هم به 
کشورهای منطقه داشته است که امیدواریم 
تقریباً  ایشان  باشــد.  دستاوردهایش خوب 
سیاســت و سیاســتمداری را در عرصــه 
دیپلماســی قوی تر جلوه می دهد و من فکر 
می کنم که اگر ما بتوانیم کفه ای دیپلماسی 
و گفت وگــو را بر میــدان ترجیح بدهیم و 
قــدم بداریم، بهتر خواهد بود. البته منظورم 
این نیســت که میدان را ترک کنیم؛ میدان 
باید باشد؛ ولی اصولاً وزارت خارجه بایستی 
میدان دار سیاســت خارجی ما باشد و حرف 

آخر را وزارت خارجه و دولت بزند.
اگر کسانی که دولت در سایه تشکیل دادند 
و برنامه هایی هم دارند، کار دولت را تخریب 
نکنند، مــن فکر می کنم کــه دولت با این 
سیاســت خارجی که انتخاب کرده اســت، 

موفق می شود.

احســاس می کنید علــت این هیاهو 
سالاری هایی که اخیراً علیه این مجمع 
شروع شده است، چیست؟ با چه هدفی 

دنبال می شود؟
همیشــه کســانی در حــوزه بودنــد کــه 
می خواســتند حــوزه تک صدایی باشــد و 
صدای مخالف صدای رســمی را نپذیرند و 
قبول نکنند. این برای اولین بار نیســت که 
بر مجمع محققین هجمه وارد می شود یا در 
مقابلش هیاهو صــورت می گیرد. این دفعه 
در پی پیام تســلیتی بود که این مجمع به 
مناسبت شــهادت یحیی سنوار نوشت و در 
آخرش یک جمله ای اضافــه کرد که خیلی 
چیز مهمی هم نبــود؛ اما اینها علیه مجمع 

هیاهو به راه انداختند.
به هرحال، برای حل مشکلات فعلی منطقه 
و برای اینکه جلو تجاوزات اســرائیل گرفته 
بشود، مجمع بحث دو دولتی را مطرح کرد 
که براساس آن، هم فلسطین و هم اسرائیل 
وجود داشته باشد. این مسأله در خیلی جاها 
مطرح شده اســت؛ در سازمان ملل مطرح، 
کنفرانس سران عرب و خیلی جاهای آن را 
به رســمیت شناخته اند. بنابراین، آوردن آن 
در بیانیه مجمع، یــک چیزی مهمی نبود. 
البته می شــد آن را با بیان دیگری هم آورد. 
ولی متأســفانه اینها همین را بهانه و سوژه 
کردند و براساس آن، علیه مجمع هیاهو راه 
انداختند و حرف های بسیار نامربوط زدند که 
به نظر من، زیبنده نظام جمهوری اســلامی 
نبود. بدتر اینکــه بعد از نماز جمعه جلو در 
مجمع شــلوغ و تظاهرات کردند و تعابیری 

خیلی بدی هم به کار بردند.
به نظر من اگر انســان صدایی یا روشــی را 

قبول ندارد، نباید با هیاهو سراغش برود؛ باید 
بنشــینند و روی آن بحث و صحبت کنند.  
متأســفانه حرف های بسیار بی ربطی در باره 
برخی افراد، چه حوزوی و چه غیر حوزوی، 
زده شد که اینها درست و منطقی نبود. اینها 
جدال به احســن نبود؛ اگر هم جدالی بود، 

جدال به احسن نبود.
به هرحال، مجمع محکم ایستاده است و کار 
خودش را انجــام می دهد. مجمع هیچ وقت 
رژیم غاصب صهیونیســتی را قبول نداشته 
و تأیید نمی کرده است. این مجمع همیشه 
همان موضع امام و رهبری را داشته است و 

همان موضع را حفظ می کند.
بیانیه ای هــم در توضیح این موضوع 

صادر شد؟
 بلــه؛ مجمــع در بیانیــه اخیر خــود به 
ســوءتفاهم هایی که صورت گرفت و اینکه 
عــده ای مغرضانه در برابر مجمع ســخنانی 

گفتنــد، پاســخ داد. انتظار مــا این بود که 
ریاست محترم قوه قضائیه این گونه برخورد 
پیشــاپیش جرمی  بیاید  اینکــه  نمی کرد. 
تلقی بکنــد و بحث دادگاه ویــژه را مطرح 
کند، به نظر من در شــأن قوه قضائیه نبود. 
بالاخره افرادی در مجمع هســتند که اینها 
از افراد نزدیک به انقلاب بودند، در این نظام 
صاحب منصب بودند و در انقلاب پست های 
حساسی داشتند. اینکه بیایید بحث دادگاه 
ویــژه را مطرح کنید و بگویید که اینها باید 

بیایند جبران بکنند، درست نیست.
یــک نظر خیلی جزئی در آخــر یک بیانیه 
آمده است که تقریباً روشن است؛ یک نظری 
است که در همه دنیا الآن مطرح است. گیرم 
این نظر غلط باشــد و مورد قبول نباشــد، 
بیایند مقاله بنویسند. اینکه بیایید جنجال 
درســت بکنید و پشــت تریبون حرف های 

تندی بزنید، این کار درستی نیست.

علی لاریجانی:

مسأله نفوذ در ایران جدی است
درباره ۷ اکتبر با ایران مشورت نشد

پاسخ فاضل میبدی به هجمه ها علیه مجمع محققین و مدرسین: 

مجمع همواره موضع امام)ره( و رهبری را داشته است




